



MINISTERUL MUNCII
ȘI SOLIDARITĂȚII SOCIALE



Nr. **A/38396** / **19.06.2024**

APROB,

Președinte CNPP

Daniel BACIU



PROPUN APROBARE,

Secretar General

Vasilica-Valentina ROBU

Către: Casa Teritorială de Pensii

Ref: la aplicarea prevederilor art. 729 alin.(3) din Legea nr. 134/2010 privind Codul de Procedură Civilă, republicată cu modificările și completările ulterioare

Stimată doamnă/Stimate domnule director executiv,

Potrivit prevederilor art. 729 alin. (3) din Legea nr. 134/2010 privind Codul de Procedură Civilă, republicată cu modificările și completările ulterioare: „Veniturile din muncă sau orice alte sume ce se plătesc periodic debitorului și sunt destinate asigurării mijloacelor de existență ale acestuia, în cazul în care sunt mai mici decât cuantumul salariului minim net pe economie, pot fi urmărite numai asupra părții ce depășește jumătate din acest cuantum”.

În conformitate cu prevederile art. 1 din *Hotărârea Guvernului nr. 598/2024 pentru stabilirea salariului de bază minim brut pe țară garantat în plată*: „începând cu data de **1 iulie 2024**, salariul de bază minim brut pe țară garantat în plată, prevăzut la art. 164 alin. (1) din Legea nr. 53/2003 - Codul muncii, republicată, cu modificările și completările ulterioare, se stabilește în bani, fără a include indemnizații, sporuri și alte adaosuri, la suma de **3.700 lei lunar**, pentru un program normal de lucru în medie de 168,000 ore pe lună, reprezentând 22,024 lei/oră”.

De asemenea, potrivit prevederilor art. II din O.U.G nr. 59/2024 pentru modificarea și completarea Legii nr. 227/2015 privind Codul fiscal, precum și alte măsuri fiscale „începând cu veniturile din salarii și asimilate salariilor aferente lunii iulie 2024, suma de 200 lei/lună reprezentând venituri din salarii și asimilate salariilor pentru care nu se datorează impozit pe venit și care nu se cuprinde în baza lunară de calcul al contribuțiilor sociale obligatorii, prevăzută la art. LXXIII alin. (1), (4) și (5) din Ordonanța de urgență a Guvernului nr. 115/2023 privind unele măsuri fiscal-bugetare în domeniul cheltuielilor publice, pentru consolidare fiscală, combaterea evaziunii fiscale, pentru modificarea și completarea unor acte normative, precum și pentru prorogarea unor termene, cu modificările și completările ulterioare, se majorează la nivelul de 300 lei/lună”.

Prin urmare, începând cu data de 1 iulie 2024, potrivit Hotărârii Guvernului nr. 598/2024, salariul de bază minim brut pe țară garantat în plată de 3.700 lei cuprinde:

- suma de 3.400 lei care constituie baza de calcul a obligațiilor fiscale (impozit și contribuții sociale obligatorii);
- suma de 300 lei asupra căreia nu se datorează impozit și contribuții sociale obligatorii.

Acestuia îi corespunde un salariu minim net de 2.363 lei lunar, calculat pentru contribuabilii care nu au persoane în întreținere, astfel:

- (1) Venitul minim brut: 3.700 lei;
- (2) Venit scutit: 300 lei;
- (3) Contribuția individuală de asigurări sociale: $(25\% \times 3.400 \text{ lei}) = 850 \text{ lei}$;
- (4) Contribuția individuală la asigurările sociale de sănătate: $(10\% \times 3.400 \text{ lei}) = 340 \text{ lei}$;
- (5) Venit net: $(1) - (2) - (3) - (4) = 2.210 \text{ lei}$;
- (6) Deducerea personală pentru contribuabilii care nu au persoane în întreținere: $(3.700 \text{ lei} \times 20\%) = 740 \text{ lei}$ (conform prevederilor art. 77 din Codul fiscal, astfel cum a fost modificat de OUG nr. 16/2022);
- (7) Baza de calcul a impozitului: $(5) - (6) = 1.470 \text{ lei}$;
- (8) Impozit: $10\% \times (7) = 147 \text{ lei}$;
- (9) Salariul minim net: $(1) - (3) - (4) - (8) = 2.363 \text{ lei}$

Astfel, în cazul persoanelor beneficiare de pensie/indemnizație al cărei quantum este mai mic decât quantumul salariului minim net pe economie (respectiv mai mic decât 2.363 lei), pensia/indemnizația poate fi urmărită numai asupra părții ce depășește jumătate din acest quantum, respectiv 1.182 $(2.363 \text{ lei} / 2 = 1.181,5 \text{ lei, prin rotunjire 1.182})$.

Exemplu:

1. Pensie: 2.100 lei;
2. Suma care poate fi urmărită: 2.100 lei - 1.182 lei = 918 lei;
3. Suma poprită: $1/3 \times 918 = 306$ lei

Cu stimă,

Avizat,

Dantes - Nicolae BRATU
Director General,
Direcția Generală Asigurări Sociale, Pensii și
Alte Drepturi Prevăzute de Legi Speciale

Nicoleta DINA
Director General,
Direcția Generală Juridică
și Control



